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»ماریا زاخاروا« -سخنگوی وزارت خارجه روسیه- تصمیم وزارت دادگستری آمریکا )DOJ( برای مختومه اعلام کردن همه پرونده های 
فدرال درباره اتهامات جنایی علیه دونالد ترامپ رئیس جمهوری منتخب آمریکا را »مضحک« خواند و گفت: این تصمیم »ماهیت 
ادواری و عجیب« دستگاه قضا در آمریکا را نشان می دهد. وی در پیام رسان تلگرام نوشت: عدالت دموکراتیک در آمریکا ماهیت 
چرخشی شگفت انگیزی دارد. هر چهار سال یکبار بی طرفی مطلق خود را نشان می دهد. یک بار قبل از انتخابات و یک بار بالافاصله 
بعد از انتخابات، و هر بار با نتایجی کاملا متفاوت. این دموکراسی است که در آمریکا رواج دارد.این امر ترامپ را به اولین رئیس 

جمهوری منتخب در آمریکا تبدیل می کند که تحقیقات درباره او آغاز شده و حکمی که علیه او بوده لغو شده است.

روسیه تصمیم وزارت دادگستری آمریکا دربارۀ ترامپ را مضحک خواند

هفتم آذر، روزی که خون شهیدان پیکان دریا را رنگین کرد؛

طوفان مروارید در دل خلیج فارس، یادگاری از دریادلان

داستان جلد

وقتی به تاریخ غنیِ هشت  سال دفاع مقدس نگاه می کنیم، 
نام بسیاری از عملیات های نظامی درخششی خاص دارند. 
عملیات هایی که هر یک نمادی از ایستادگی، فداکاری و 
مقاومت ملت ایران در برابر تجاوز بود. در این میان، عملیات 
مروارید به عنوان یکی از پرافتخارترین و بزرگ ترین عملیات های 
دریایی تاریخ دفاع مقدس، جایگاه ویژه ای دارد. عملیاتی که 
نه تنها معادلات نظامی در جنگ را تغییر داد، بلکه نشان داد 
نیروی دریایی جمهوری اسلامی ایران چگونه می تواند در دل 

دریای خلیج فارس، تاریخ ساز شود.
در روزهای ابتدایی جنگ، عراق با حمایت قدرت های جهانی 
تلاش داشت تسلط خود بر خلیج فارس را تثبیت کند. در این 
راستا، پایانه های نفتی البکر و الامیه به عنوان دو پایگاه کلیدی 
برای صادرات نفت عراق و همچنین ارسال تجهیزات نظامی 
به این کشور، اهمیت استراتژیکی داشتند. این دو پایانه که 
در شمال خلیج فارس قرار داشتند، به نوعی قلب تپنده اقتصاد 
جنگی عراق بودند. از سوی دیگر، بغداد با استفاده از نیروی 
دریایی خود، تهدیدی برای امنیت دریایی منطقه ایجاد کرده 
بود. نیروی دریایی ایران در چنین شرایطی، تصمیم گرفت با 
عملیات مروارید، این معادلات را به کلی تغییر دهد. هدف، 
نابودی توان دریایی عراق، از کار انداختن پایانه های نفتی 

استراتژیک و تثبیت امنیت خلیج فارس بود.

آغاز طوفان در خلیج فارس
عملیات مروارید در روز هفتم آذرماه ۱۳۵۹ با حمله ناوچه های 
ایرانی به پایانه های البکر و الامیه آغاز شد. این عملیات که 
با همکاری تنگاتنگ نیروی دریایی و نیروی هوایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران صورت گرفت، چنان ضربه ای به ارتش 
عراق وارد کرد که تا پایان جنگ، نیروی دریایی این کشور 
عملاً فلج شد. یکی از نکات برجسته این عملیات، ایثار و 
ازخودگذشتگی نیروهای ایرانی بود. در میانه عملیات، ناوچه 
پیکان، به عنوان یکی از نمادهای غرور دریایی ایران، نقشی 
کلیدی ایفا کرد. این ناوچه کوچک اما قدرتمند، در برابر موج 
حملات دشمن مقاومت کرد و موفق شد تعداد قابل توجهی از 

شناورهای عراقی را نابود کند.
یکی از دستاوردهای بزرگ عملیات مروارید، انهدام پایانه های 
البکر و الامیه بود. این دو پایانه که عراق برای صادرات نفت 

به آن  ها وابسته بود، به طور کامل از کار افتادند. این ضربه 
اقتصادی، برای صدام حسین و حامیانش بسیار سنگین بود. 
علاوه بر این، با نابودی این پایانه ها، راه ورود تجهیزات نظامی 

از طریق دریا به عراق نیز مسدود شد.

غرور ملی در برابر تجاوز خارجی
عملیات مروارید، علاوه بر دستاوردهای نظامی، پیام روشنی 
برای قدرت های جهانی داشت. پیام این بود که ایران در برابر 
تجاوز خارجی، نه تنها تسلیم نمی شود، بلکه با قدرت به مقابله 
برمی خیزد. این عملیات، غرور ملی ایرانیان را تقویت کرد و 
نشان داد که نیروی دریایی ایران می تواند به عنوان یکی از ارکان 

اصلی دفاع از کشور، نقش آفرین باشد.
در پایان عملیات، ناوچه پیکان که یکی از ستون های اصلی 
حمله به پایانه های عراقی بود، مورد حمله هواپیماهای دشمن 
قرار گرفت. با وجود این که پیکان سرانجام غرق شد، اما خدمه 
شجاع آن تا آخرین لحظه مقاومت کردند و افتخاری جاودانه 
آفریدند. شهادت ناوچه پیکان، به نوعی نماد ایثار و فداکاری 

نیروی دریایی ایران در این عملیات است.

روز نیروی دریایی؛ یادمان حماسه آفرینی ها
هفتم آذرماه، به یاد عملیات مروارید و رشادت های نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران، به عنوان روز نیروی دریایی 
نام گذاری شده است. این روز فقط یک تاریخ در تقویم نیست. 
این روز، تجلی خاطرات نسلی است که با جانشان از این خاک 
و آب دفاع کردند و امروز برای ما فرصت بازاندیشی است: آیا ما 
هم به اندازه ای که آن  ها از جانشان مایه گذاشتند، از ارزش هایشان 
پاسداری کرده ایم؟ نیروی دریایی امروز، با دستاوردهای بومی و 
تجهیزات پیشرفته، نقشی کلیدی در حفظ امنیت خلیج فارس و 
حتی فراتر از آن در آب های آزاد ایفا می کند. اما این پیشرفت ها 
حاصل فداکاری نسلی است که شاید امروز فراموش شده تر از 
همیشه باشند. نسل همان دریادلان پیکانی که نه برای مدال، 

بلکه برای آینده ای روشن تر جان دادند.
در دنیای امروز که تهدیدها به شکل های تازه تری ظهور می کنند، 
نیروی دریایی همچنان یکی از مهم ترین ابزارهای حفظ امنیت 
و بازدارندگی است. از تأمین امنیت مسیرهای تجارت دریایی 
گرفته تا مقابله با دزدان دریایی و حفاظت از منابع انرژی. اما در 
این میان، نباید فراموش کنیم که امنیت فقط به معنای دفاع 
نظامی نیست. امروز، امنیت آب های خلیج فارس با مسائل 

زیست محیطی، آلودگی نفتی، و تغییرات اقلیمی گره خورده 
است. امنیتی که شاید در دوران جنگ، کمتر به چشم می آمد، 

اما حالا به همان اندازه حیاتی است.
این روز فرصتی است برای تجلیل از گذشته، اما بیش از آن 
زمانی برای تأمل درباره آینده است. باید از خود بپرسیم: چه 
چیزی برای آیندگان باقی خواهیم گذاشت؟ آیا مانند نسلی 
که در عملیات مروارید دریادلان ساختند، ما هم میراثی برای 

افتخار خواهیم داشت؟
عملیات مروارید، درس های مهمی برای آینده به همراه داشت. 
نخست، اهمیت آمادگی و توان نظامی در مواجهه با تهدیدات 
محدودیت ها،  وجود  با  که  داد  نشان  ایران  است.  خارجی 
می تواند با تکیه بر ایمان، دانش و اتحاد، دست به اقدامات 
بزرگی بزند. دوم، نقش نیروی دریایی در معادلات منطقه ای 
است. در دنیای امروز، حضور قدرتمند در دریاها می تواند برگ 
برنده ای برای هر کشوری باشد. هر ساله، در روز نیروی دریایی، 
این  می شود.  زنده  مروارید  عملیات  دریادلان  خاطره  و  یاد 
یادواره ها، نه تنها ادای احترامی به شهدای این عملیات است، 
بلکه فرصتی است برای بازخوانی تاریخ و انتقال ارزش های 

دفاع مقدس به نسل های آینده.
عملیات مروارید، نه فقط یک رویداد نظامی، بلکه نمادی از 
نیروی  روز  است.  ایران  ملت  استقامت  و  مقاومت  روحیه 
دریایی، فرصتی است برای افتخار به گذشته و امید به آینده. 
در این روز، با نگاهی به دریای خلیج فارس و آب های نیلگون 
ایران، باید به یاد داشته باشیم که امنیت و استقلال کشورمان، 
مرهون تلاش ها و فداکاری های مردان و زنانی است که برای 

دفاع از این مرز و بوم از هیچ چیز دریغ نکردند.

بازنشستگان در جادۀ بحران؛

صندوق  های خالی

حقوق بازنشستگان همواره یکی از موضوعات حساس و بحث برانگیز 
بوده است. قشری که پس از سال ها خدمت در عرصه های مختلف، 
اکنون در دوران بازنشستگی نه تنها آرامش مالی ندارند، بلکه هر 
روز با مشکلات بیشتری مواجه می شوند. حقوق های ناچیز، عدم 
متناسب سازی با تورم، و سیاست های ناکارآمد، بازنشستگان را به 
نقطه ای رسانده که زندگی روزمره شان به سختی می گذرد. در این 
میان، ضرورت افزایش و متناسب سازی حقوق بازنشستگان دیگر 
یک خواسته نیست؛ بلکه یک نیاز فوری و اجتناب ناپذیر است. 
بازنشستگی باید دوره ای باشد که فرد پس از دهه ها کار، با آرامش 
و امنیت مالی به زندگی خود ادامه دهد. اما در ایران، بازنشستگی 
برای بسیاری آغاز دورانی پر از دغدغه های معیشتی است. حقوق های 
بازنشستگی حتی برای تامین حداقل نیازهای زندگی کافی نیست 
و فاصله میان هزینه ها و درآمد بازنشستگان هر روز بیشتر می شود. 
بسیاری از بازنشستگان به ناچار به دنبال شغل های نیمه وقت یا 
حتی تمام وقت می روند. این موضوع نه تنها با روح بازنشستگی که 
استراحت و آرامش است، در تضاد است، بلکه فرصت های شغلی را 
برای جوانان نیز محدود می کند. بازنشستگانی که سال ها برای کشور 
زحمت کشیده اند، حالا در خیابان ها یا پشت میزهای کار کوچک، 

برای بقای خود تلاش می کنند.
یکی از بزرگ ترین مشکلات نظام بازنشستگی، عدم همخوانی 
اخیر  در سال های  بی سابقه  تورم  است.  تورم  نرخ  با  حقوق ها 
قدرت خرید بازنشستگان را به شدت کاهش داده است. با اینکه 
گاه به گاه وعده هایی برای افزایش حقوق داده می شود، اما این 
افزایش ها یا بسیار ناچیز هستند یا با تأخیر فراوان اجرا می شوند. 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان با تورم نه تنها یک خواسته 
صنفی بلکه یک ضرورت اقتصادی و اجتماعی است. اگر حقوق 
بازنشستگان متناسب با تورم افزایش نیابد، فشار اقتصادی بر 
این قشر آسیب پذیر بیشتر خواهد شد و این موضوع می تواند 
پیامدهای اجتماعی جدی تری از جمله افزایش نارضایتی عمومی 

و مشکلات سلامت روانی را به همراه داشته باشد.
بازنشستگان، بحران  افزایش حقوق  برای  از موانع اصلی  یکی 
باید  که  این صندوق ها  است.  بازنشستگی  مالی صندوق های 
منابع مالی کافی برای تامین حقوق بازنشستگان داشته باشند، 
به دلیل سوءمدیریت، فساد و سرمایه گذاری های اشتباه با کسری 
بودجه های عظیم مواجه هستند. وابستگی این صندوق ها به 
بودجه دولتی و ناکارآمدی در مدیریت منابع، نه تنها مشکل امروز 

بازنشستگان بلکه آینده نسل های بعدی را نیز تهدید می کند.
در  شفاف سازی  و  بازنشستگی  صندوق های  ساختار  اصلاح 
عملکرد آن ها باید از اولویت های دولت و مجلس باشد. بدون یک 
اصلاح اساسی، هرگونه افزایش حقوق یا متناسب سازی تنها یک 
مُسکن موقت خواهد بود. یکی دیگر از مسائل اساسی در نظام 
بازنشستگی، تفاوت های فاحش در حقوق بازنشستگان است. 
برخی از بازنشستگان با حقوق های بسیار بالا زندگی مرفهی دارند، 
در حالی که بسیاری دیگر حتی نمی توانند از عهده هزینه های 
اولیه زندگی برآیند. این شکاف عمیق در پرداخت ها نه تنها عادلانه 

نیست، بلکه باعث تشدید نارضایتی های اجتماعی نیز می شود.
توزیع عادلانه منابع صندوق های بازنشستگی و کاهش فاصله 
هر  باشد.  اصلاحی  اصول  از  یکی  باید  پرداخت ها  در  طبقاتی 
حداقل  از  باید  کرده،  کار  کشور  برای  سال ها  که  بازنشسته ای 

استانداردهای زندگی برخوردار باشد.
باری؛ وضعیت فعلی بازنشستگان نیازمند یک بازنگری عمیق 
حقوق  متناسب سازی  و  افزایش  است.  اساسی  اصلاحات  و 
بازنشستگان دیگر یک انتخاب نیست؛ بلکه ضرورتی است که 
باید فوراً عملیاتی شود. دولت و مسئولان نباید فراموش کنند 
که بازنشستگان ستون های اصلی جامعه هستند و بی توجهی به 

آن ها می تواند تبعات جبران ناپذیری برای کل کشور داشته باشد.

سرمقاله

یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید فرهاد 

اجرایی تزنگی« که 23 
دی 65 به مقام شامخ 

شهادت نائل گشت، 
گرامی باد

یاسمن یزدانی

مهرداد تیموری

با گذشت بیش از دو ماه از فرایند انتصاب استانداران دولت 
چهاردهم، تعیین تکلیف استاندار البرز، یکی از استان های 
محروم کشور از نظر توسعه، همچنان بلاتکلیف مانده و به 

قسمت پایانی یک سریال پیچیده تبدیل شده است.
قاعده  به  مجلس  نمایندگان  پایبندی  ضرورت  وجود  با 
تفکیک قوا، انتظار می رفت مجمع نمایندگان البرز، فارغ از 
گرایشات سیاسی و جناحی، به عنوان نمایندگان شایسته 
مردم، نقش مؤثر و فعالی در رایزنی و پیگیری مطالبات 
مردم ایفا کنند و زودتر از اینها در تعیین وضعیت استاندار 

ورود کنند.
استان ها  برخی  از  رسیده  اخبار  که  است  حالی  در  این 

دارد؛  نمایندگان شان  تحسین برانگیز  عملکرد  از  حکایت 
نمایندگانی که با پیگیری های جدی و اقدامات مبتنی 
حوزه  استانداران  سرنوشت  به موقع  توانسته اند  قانون  بر 

انتخابیه خود را مشخص کنند.
در این شرایط، اگر مجمع نمایندگان البرز به هر دلیلی از 
تثبیت استاندار فعلی حمایت می کردند، انتظار می رفت 
به جای کشمکش های سیاسی و تنش آفرینی میان احزاب، 
با تلاش های  مردمی،  و سازمان های  رسانه ها  جریان ها، 
استاندار  نمایشی  اقدامات  از  جلوگیری  به موقع، ضمن 
گام های  استان  توسعه  برای  پایانی،  روزهای  در  فعلی 
عملی بردارند. این سکوت و بی توجهی، علاوه بر افزایش 
اختلافات، موجی از نارضایتی اجتماعی و رسانه ای را در 

شهرستان های البرز به همراه داشته است.

با  همراهی  به  تصمیم  نمایندگان  اگر  دیگر،  سوی  از 
به جای  باید  داشتند،  استاندار  تغییر  در  تسریع  و  مردم 
بازدیدهای لحظه آخری و ظاهرسازی، با انعکاس شرایط 
بحرانی و وضعیت نابسامان اجتماعی، اقتصادی و سیاسی 
البرز، دولت را نسبت به لزوم تغییرات مدیریتی متقاعد 

می کردند.
با این حال، به نظر می رسد مجمع نمایندگان البرز، به جای 
وکیل الدوله  به عنوان  بیشتر  وکیل المله،  نقش  ایفای 
در  آن ها  انفعال  و  ضعیف  عملکرد  شده اند.  شناخته 
اثبات  برای  مهم  فرصتی  استانی،  حساس  آزمون  این 
مردم مداری و پیگیری منافع عمومی را از بین برده است. 
این تعلل، در آینده می تواند به عنوان نقطه ضعفی بزرگ در 

کارنامه نمایندگان البرز ثبت شود.

نیشِ هواداردر باب انفعال نمایندگان البرز در تعیین سرنوشت استاندار؛  وکیل المله یا وکیل الدوله؟

مرتضی دهقان آزاد
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فرمانده سپاه امام حسن مجتبی)ع( استان البرز گفت: بسیج 
محدود به مرزها و جغرافیای ایران اسلامی نیست، بلکه امروز 
بسیج تبدیل به یک الگو و اسطوره برای همه آزادی خواهان در 

سراسر دنیا شده است..
سرتیپ دوم پاسدار »علیرضا حیدرنیا« به مناسبت گرامیداشت 
هفته بسیج در سالن اکومال رزکان فردیس افزود: بی شک 
بسیج یک مدل منحصر به فرد مردمی است که در سراسر دنیا 
نظیر ندارد، بنابراین همه کشورها حتی کشورهای ابرقدرت 

آرزوی داشتن چنین نیروی مردمی ،مومن و مخلص را دارند.
وی اظهار کرد: در هر موضوعی بسیج وارد میدان شد به بهترین 

شیوه ماموریت را به سرانجام رساند.
حیدرنیا با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری، افزود: هر 
کجا ما رجوع کردیم به فرهنگ و تفکر بسیجی بن بست شکنی 
کردیم بنابراین هر کجا که بسیج پا گذاشت به بهترین شیوه 

مشکلات رو حل کرد .
فرمانده سپاه استان البرز گفت: زمانی که این شجره خبیثه و 
ملعونانه داعش به بلاد مسلمین حمله کرد این بسیجیان بودند 

که پای بر بلاد مسلمین ایستادند و با فرماندهی سید شهدای 
مقاومت حاج قاسم عزیز جنگیدند و نگذاشتند که ناموس خلق 

الله خدشه وارد شود.
بلاد  در سراسر  بسیجیان  این  که چگونه  دیدید  افزود:  وی 
مسلمین این شجره خبیثه ملعونه را نابود کردند، بسیج در 
هر میدان و ماموریتی پای می گذارد تا پیروز از آن خارج نشود 

دست از نبرد و مبارزه نمی کشد.
حیدرنیا بیان داشت: زمانی که این ویروس ملموس کرونا 
فراگیر شد دیدید که این خواهران و برادران بسیجی بودند که 
در همه عرصه ها حضور پیدا و به کمک هم نوعشان شتافتند 
و کمک های مومنانه طرح حاج قاسم سلیمانی به افراد بی 

بضاعت نمونه بسیج مردمی است.
وی با بیان اینکه برادران و خواهران بسیج یادگار ماندگار امام 
)ره( است، افزود: هر چقدر از عمر پر برکت بسیج می گذرد 
همگان پی به این تدبیر الهی آن پیر فرزانه و نایب امام زمان 
بیشتر پی  اسلام  و  انقلاب  این  از  نگهبانی  برای  الله(  )عج 

می بریم.

حیدرنیا اضافه کرد: امروز اگر می بینید حزب الله قهرمان، 
حماس دلاور،حشدالشعبی، رزمندگان دلاور یمن ، افغانستان، 
پاکستان و همه بلاد مسلمین این گونه قدرتمندانه، شجاعانه 
در مقابل شرور ترین افراد روی زمین خون خوار ترین کشور 
رژیم صهیونیستی و کودک کش صهیونیستی می ایستند به 

واسطه الگو گیری از فرهنگ و تفکر و مکتب بسیج است.

»فرمانده سپاه البرز«:

بسیج محدود به جغرافیای ایران اسلامی نیست
از »البرز« چه  خبر؟

 

فرصت  سوزی بجای فرصت  سازی؛

چرا سرمایه  گذاران از البرز فراری  اند!؟ 

اگر کسی به شما بگوید که البرز یکی از استان های مستعد کشور 
برای سرمایه گذاری است، تعجب نکنید. این استان، با نزدیکی 
به پایتخت، وجود صنایع بزرگ، و نیروی کار جوان، به راحتی 
می تواند به قطب اقتصادی کشور تبدیل شود. اما چرا در این 
استان، سرمایه گذاران یکی پس از دیگری عطای کار را به لقایش 
می بخشند؟ جواب ساده است: البرز نه تنها امنیت سرمایه گذاری 

ندارد، بلکه به نوعی سرمایه سوزی تبدیل شده است.
فقط  می آید،  میان  به  سرمایه گذاری  امنیت  از  حرف  وقتی 
منظورمان کلاهبرداری یا دزدی نیست. امنیت یعنی محیطی که 
سرمایه گذار بتواند با خیال راحت طرحش را اجرا کند و بازگشت 
سرمایه اش را تضمین شده ببیند. حالا در البرز، به دلیل نبود 
زیرساخت های مناسب، بوروکراسی طاقت فرسا، و مهم تر از همه، 
نبود حمایت واقعی از سوی مسئولان، هیچ کدام از این شرایط 

فراهم نیست.
برای مثال، یک سرمایه گذار کوچک در کرج که قصد احداث یک 
کارگاه تولیدی را داشت، دو سال تمام پشت در ادارات مختلف 
دوندگی کرد تا مجوزش را بگیرد. حالا شما فکر کنید اگر همین 
سرمایه گذار به جای کرج، در استان دیگری مثل قزوین یا اصفهان 

کارش را شروع می کرد، چقدر زودتر به نتیجه می رسید؟
یکی از بزرگ ترین مشکلات استان البرز، بوروکراسی پیچیده و 
گاه بی معنی است. اگر از یک سرمایه گذار بپرسید که بزرگ ترین 
»اداره های  گفت:  خواهد  شما  به  احتمالاً  چیست،  کابوسش 
البرز«. از درخواست زمین گرفته تا گرفتن تسهیلات بانکی، هر 
مرحله یک پروسه زمان بر و آزاردهنده است. همین بروکراسی 
دست وپاگیر، فرصت های بسیاری را از استان گرفته است. کافی 
است نگاهی به آمارهای رسمی بیندازید. البرز در میان ۳۱ استان 
کشور، رتبه بیستم امنیت سرمایه گذاری را دارد. این یعنی ۱۹ 
استان دیگر بهتر از البرز برای جذب سرمایه گذاری عمل می کنند. 
استان هایی  به سمت  نیست که سرمایه گذاران  جای تعجب 

می روند که فرآیندها ساده تر و روشن تر باشد.
در کنار بوروکراسی، دعواهای مدیریتی هم مزید بر علت شده 
است. به جای اینکه مسئولان استانی برای جذب سرمایه گذاری 
پراکندگی  این  می روند.  را  خود  راه  هرکدام  باشند،  هم صدا 
تصمیم گیری، به سرمایه گذاران پیام روشنی می دهد: »اینجا روی 

ثبات و حمایت حساب نکنید«.
برای نمونه، چندی پیش پروژه ای بزرگ در حوزه فناوری های نوین 
قرار بود در البرز آغاز شود، اما اختلافات داخلی بین مسئولان 
شهری و استانی باعث شد این پروژه به استان دیگری منتقل 
شود. این یعنی البرز نه تنها سرمایه را جذب نکرد، بلکه موقعیتش 

را هم برای رقابت از دست داد.
یکی از تناقضات جالب البرز این است که این استان همیشه بر 
نیروی کار متخصص و جوانش می بالد، اما کارگاه ها و کارخانه ها 
یکی یکی تعطیل می شوند. چرا؟ چون حمایت و تسهیلات لازم 
کرج،  همین  در  ندارد.  وجود  واحدها  این  فعالیت  ادامه  برای 
کارخانه ای که ۲۰۰ نفر را شاغل کرده بود، به دلیل ناتوانی در پرداخت 
وام های بانکی و نبود حمایت دولتی تعطیل شد. حالا این ۲۰۰ 
نفر به جمع بیکاران پیوسته اند و همان دولتی که می توانست با 
کمی حمایت، کارخانه را نجات دهد، حالا باید برای این بیکاران 
هزینه کند. این داستان تکراری نشان می دهد که البرز فقط به 
نیروی کارش افتخار می کند، بدون اینکه برای حفظ اشتغالشان 
کاری بکند. بیایید واقع بین باشیم؛ البرز در وضعیت فعلی اش 
تغییرات  اینکه  رقابت کند، مگر  دیگر  استان های  با  نمی تواند 
جدی در سیاست گذاری های اقتصادی اش اعمال شود. اولین و 
مهم ترین قدم، اصلاح سیستم اداری و کوتاه کردن فرآیندهاست. 
این یعنی حذف کاغذبازی ها، ایجاد شفافیت در تصمیم گیری ها، 
و تضمین حمایت واقعی از سرمایه گذاران. دومین نکته، ایجاد 
تیمی واحد و متمرکز برای جذب سرمایه گذاری است. این تیم 
باید با هدف مشخص، فرصت های سرمایه گذاری را شناسایی کرده 
و سرمایه گذاران را با تضمین های عملی جذب کند. در نهایت، 
مسئولان باید یاد بگیرند که سرمایه گذار، دشمن نیست. او کسی 
است که می تواند شغل ایجاد کند، استان را توسعه دهد، و حتی 
را هم ثروتمند کند. به جای سنگ اندازی، بهتر است  خودش 
فرش قرمز زیر پایش پهن کنیم. البرز هنوز هم می تواند به یکی 
از استان های موفق کشور تبدیل شود. اما این تغییر نیازمند اقدام 
جدی است، نه فقط حرف های پشت تریبون. اگر همین حالا دست 
به کار نشویم، نه تنها سرمایه گذاران از البرز فراری خواهند بود، بلکه 

همین فرصت های اندک باقی مانده هم از بین خواهند رفت.

ذره  بین

مهدی صالحی

حاجیه خانم »ماه جبین نویسی پور« مادر گرامی شهیدان والامقام »سید ابوالفضل و سید حمیدرضا میرسلطانی«، صبح روز گذشته پس از سال ها فراق 
از فرزندان شهیدش دعوت حق را لبیک گفت. پیکر این مادر والامقام امروز، هفتم آذرماه تشییع و در گلزار شهدای بهشت زهرا)س( در جوار فرزندان 
شهیدش به خاک سپرده خواهد شد. شهید »سید ابوالضل میرسلطانی« متولد بیست و هفتم آذرماه سال ۱۳۴۷، سال ۱۳۶۷ در عملیات بیت المقدس 
در ماووت عراق جانباز و در بیست و یکم مردادماه سال ۱۳۶۹ به در جه شهادت نائل آمد و شهید »سید حمیدرضا سلطانی« متولد بیست و نهم دیماه 

سال ۱۳۴۸، سال ۱۳۶۷در شلمچه به درجه رفیع شهادت نائل آمد.

مادر گرامی شهیدان »میرسلطانی« به فرزندان شهیدش پیوست

نشست  رئیس دانشگاه با دانشجویان فعال فرهنگی و با 
حضور اعضای هیات رئیسه دانشگاه به منظور ایجاد ارتباط 

موثر با دانشجویان و مسئولان دانشگاه برگزار شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، در این نشست رئیس دانشگاه 
پیشرفت  در  دانشجویان  کلیدی  نقش  به  اشاره  ضمن 
دانشگاه، فعالیت در نهادهای دانشجویی را فرصتی ارزشمند 

برای کسب تجربه های علمی و رشد فردی دانست و بر لزوم 
حمایت از فعالیت های دانشجویان تاکید کرد. همچنین 
دانشجویان حاضر در این نشست به بیان دیدگاه های خود 
پرداخته و در مورد کمبود امکانات و بهبود وضعیت موجود 
و افزایش برنامه ها با مسئولان دانشگاه به بحث و تبادل 

نظر پرداختند.

رئیس هیات مدیره شهرک صنعتی سپهر شهرستان نظرآباد 
استان البرز اعلام کرد: با اقدامات زیرساختی انجام گرفته 
این شهرک در رعایت شاخص های زیست محیطی در 

سطح استان و کشور پیشتاز است.
»کوروش جعفری« روز گذشته در نشست با خبرنگاران 
افزود: در زمان حاضر از مجموع ۳۰۵واحد صنعتی دارای 
پروانه بهره برداری در شهرک صنعتی سپهر نظرآباد حدود 
۲۱۰ واحد فعال آن  ها به شبکه فاضلاب این شهرک متصل 

هستند.
این  زیست محیطی  آلایندگی  کرد: وضعیت  بیان  وی 
واحدهای صنعتی به صورت مستمر پایش می شود ضمن 

آنکه از پساب های آن  ها نمونه برداری صورت می گیرد.
جعفری گفت: آزمایشگاه معتمد محیط زیست نیز همه 
روزه نمونه های پسابی صنایع مستقر در شهرک صنعتی 

سپهر نظرآباد را مورد بررسی دقیق قرار می دهد.
جعفری تاکید کرد: طی ۲ سال گذشته تمام شاخص ها 
و استانداردهای زیست محیطی در شهرک صنعتی نظرآباد 

رعایت شده است.
وی به وضعیت تصفیه خانه شهرک صنعتی سپهر نظرآباد 
اشاره کرد و گفت : این تصفیه خانه دارای ۲ بخش است 
که بخش نخست آن به ظرفیت یک هزارو ۶۰۰ متر مکعب 
فعال است و بخش دوم آن نیز با همین مقدار ظرفیت تا 

یک ماه آینده راه اندازی می شود.
رئیس هیات مدیره شهرک صنعتی سپهر شهرستان نظرآباد 
تاکید کرد: البته بخش اول این تصفیه خانه در شبانه روز 

۲ هزار متر مکعب تصفیه می کند که ۴۰۰ متر مکعب 
اضافه دارد که با افتتاح بخش دوم تصفیه خانه این مشکل 

برطرف خواهد شد.

آبیاری فضای سبز شهرک صنعتی با پساب تصفیه شده
جعفری با اشاره به اینکه برای فضای سبز و آبیاری کل 
درختان شهرک صنعتی نظرآباد از آب شرب و چاه استفاده 
استاندارد  آب  با  سبز  فضاهای  این  گفت:  کنیم،  نمی 

خروجی تصفیه خانه آبیاری می شود.
رئیس هیات مدیره شهرک صنعتی سپهر شهرستان نظرآباد 
ادامه داد: تعدادی از شرکت های راه سازی سال گذشته 
بخشی از پساب تصفیه خانه شهرک صنعتی نظرآبادرا برای 

پروژه های عمرانی خریداری کردند.
وی بیان کرد: خیلی بیشتر از مصرف شهرک صنعتی مازاد 
پساب تصفیه شده داریم یعنی فقط ۱۵ درصد این پساب 
تصفیه شده به مصرف فضای سبز شهرک صنعتی می 

رسد.
این مسئول افزود: این آمادگی وجود دارد که پساب تصفیه 
شده در اختیار سایر شهرکهای صنعتی استان البرز از جمله 

شهرک صنعتی کوثر شهرستان اشتهارد قرار گیرد.
»شهرام کرمی« مدیر دفتر محیط زیست و کیفیت منابع 
آب شرکت آب منطقه ای استان البرز چندی پیش، احداث، 
توسعه و راه اندازی تصفیه خانه های فاضلاب در محدوده 
را  استان  این  تولیدی  واحدهای  و  صنعتی  شهرکهای 

ضروری دانست.

مدیر دفتر محیط زیست و کیفیت منابع آب شرکت آب 
منطقه ای البرز افزود: با توجه به حساسیت منابع آب زیر 
زمینی تمام شهرک  های صنعتی استان موظف به ساخت 

و راه اندازی تصفیه خانه های فاضلاب صنعتی شده اند.
وی ادامه داد: انتظار می رود تمام صنایع دارای آلایندگی 
زیست محیطی استان اقدام به راه اندازی تصفیه خانه 
برای جلوگیری از تخریب محیط زیست و آلودگی منابع 

آبی کنند.
کرمی گفت: اکنون سرازیر شدن فاضلاب های صنعتی به 
رودخانه شور ماهدشت یکی از مشکلات زیست محیطی 
در استان البرز است که باید برای مهار این مشکل اقدام 

اساسی شود.
مدیر دفتر محیط زیست و کیفیت منابع آب شرکت آب 
منطقه ای استان البرز بیان کرد: شرکت آب منطقه ای 
استان البرز به طور مستمر وضعیت کیفی آب  های زیر 
زمینی و سطحی استان را پایش و به دستگاه  های مسئول 

گزارش می کند.

نشست رئیس دانشگاه علوم  پزشکی البرز با دانشجویان فعال فرهنگی برگزار شد

در رعایت شاخص  های محیط  زیستی؛ شهرک صنعتی نظرآباد پیشتاز شد
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با رای اعضای شورای شهر کرج اولین فیلم سینمایی بلند با موضوع دفاع مقدس ساخته خواهد شد.
حسین سعیدی سیرایی در هفتاد و یکمین جلسه کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و ورزشی اظهار کرد: اعضای 
شورای شهر کرج با ساخت فیلم سینمایی بلند با موضوع دفاع مقدس موافقت کردند. این فیلم سینمایی را »محمد 
عسگری« برعهده دارد که در جشنواره فیلم فجر با فیلم آسمان غرب به موفقیت رسیده بود. برای ساخت این فیلم 

سینمایی ۵۰۰ میلیارد ریال اختصاص می یابد.

موافقت شورای شهر کرج با ساخت فیلم سینمایی بلند  

حیات وحش در سایۀ بی  توجهی؛

صدای پای انقراض
سبز

در دل کوه ها، دشت ها و جنگل های پهناور ایرانِ عزیزمان، زمانی 
زندگی می جوشید. پرندگان با صدایشان موسیقی طبیعت را 
می نواختند، حیوانات وحشی آزادانه در زیستگاه هایشان پرسه 
می زدند، و تالاب ها با تنوع زیستی غنی شان میزبان مهاجران 
بالدار بودند. اما امروز، این تصویر به سرعت در حال محو شدن 
است. صدای زنگ خطر انقراض گونه ها از مدت ها پیش بلند 
به سر  غفلت  در خواب  ما  از  بسیاری  ولی همچنان  شده، 

می بریم.
اولین تهدیدی که به ذهن می رسد، تخریب زیستگاه هاست. 
جنگل زدایی، ساخت وسازهای بی رویه، و کشاورزی بی حساب 
و کتاب، خانه های طبیعی بسیاری از گونه ها را ویران کرده 
است. جاده هایی که به بهانه توسعه کشیده می شوند، نه تنها 
زیستگاه ها را تکه تکه می کنند، بلکه عبور و مرور حیوانات را نیز 

با خطر مرگ روبه رو می سازند.
به جنگل های شمال ایران نگاهی بیندازید. هر ساله هزاران 
هکتار از این جنگل ها قربانی تخریب یا تبدیل به زمین های 
کشاورزی می شوند. زیستگاه گونه هایی مانند پلنگ ایرانی یا 
مرال، دیگر امن نیست. حالا این سؤال پیش می آید: آیا توسعه 

باید به بهای نابودی طبیعت باشد؟

شکار غیرمجاز؛ تیر خلاص به حیات وحش
تصاویر  است.  غیرمجاز  واقعیت ها، شکار  تلخ ترین  از  یکی 
پلنگ هایی که به دست شکارچیان کشته شده اند یا پرندگان 
کمیابی که در دام های بی رحمانه گرفتار می شوند، قلب هر 
به قدری  موجود  قوانین  می آورد.  درد  به  را  طبیعتی  عاشق 
ضعیف و نظارت ها چنان ناکارآمد است که شکارچیان عملًا 

بدون ترس از مجازات به فعالیت خود ادامه می دهند.

آیا می دانستید ایران یکی از مسیرهای اصلی مهاجرت پرندگان 
با این حال، تالاب هایی که باید امن ترین  در جهان است؟ 
پناهگاه برای این پرندگان باشند، به میدان شکارچیان تبدیل 
شده اند. در حالی که در بسیاری از کشورها، پرندگان مهاجر نماد 
صلح و زیبایی اند، در ایران برخی از آن ها تنها به چشم وعده 

غذایی دیده می شوند. 
پیاپی،  خشکسالی های  و  بارندگی،  کاهش  دما،  افزایش 
زیستگاه های طبیعی را به مرز نابودی کشانده است. تالاب های 
مهمی مانند هامون و گاوخونی، یا خشک شده اند یا در آستانه 
خشک شدن قرار دارند. با از بین رفتن این منابع آبی، گونه هایی 
که وابسته به آن ها بودند نیز از بین می روند. تغییرات اقلیمی به 
گونه ای آرام و بی صدا رخ می دهند که گاهی فراموش می کنیم 
این عامل نیز دشمنی مرگبار برای حیات وحش ماست. وقتی 
گرما به جان جنگل ها می افتد و آتش سوزی ها یکی پس از 
دیگری رخ می دهد، گونه هایی که توان فرار ندارند، قربانی این 

فاجعه طبیعی می شوند.

تناقض در سیاست گذاری ها
مشکل بزرگ تر این است که سیاست گذاری های ما به ندرت 
حامی محیط زیست و حیات وحش بوده اند. از یک سو شعار 
حمایت از طبیعت سر داده می شود، و از سوی دیگر، مجوز 
پروژه های عمرانی در حساس ترین زیستگاه ها صادر می شود. 
این تناقض ها نه تنها موجب نابودی محیط زیست می شود، 
بلکه اعتماد عمومی را نیز خدشه دار می کند. چرا نباید منابع 
بیشتری به حفاظت از گونه های در خطر اختصاص یابد؟ چرا 
محیط بانان ما همچنان از کمبود تجهیزات و دستمزد پایین 
رنج می برند؟ چگونه است که تعداد محیط بانان در کشوری به 

وسعت ایران، کمتر از نیاز واقعی است؟
با وجود این مشکلات، هنوز هم امیدی برای نجات باقی 

است. اولین گام، آموزش و آگاه سازی عمومی است. وقتی 
مردم بدانند که هر گونه چه نقشی در اکوسیستم ایفا می کند، 
شاید نگاه شان به طبیعت تغییر کند. شاید دیگر کسی به 
راحتی دست به شکار نزند یا زیستگاه ها را تخریب نکند. قوانین 
سختگیرانه تر و اجرای دقیق آن ها نیز ضروری است. شکارچیان 
غیرمجاز باید بدانند که اقداماتشان بدون عواقب نخواهد بود. 
همچنین، تقویت تعداد و تجهیزات محیط بانان می تواند تا 
حد زیادی جلوی تخریب بیشتر را بگیرد. همچنین، باید تلاش 
کنیم تا سیاست های کلان کشور با رویکردی محیط زیستی تر 
تدوین شود. توسعه پایدار تنها راهی است که می تواند همزمان 

هم به نیازهای انسان پاسخ دهد و هم طبیعت را حفظ کند.
ما به این دنیا آمده ایم و از آن استفاده کرده ایم، ولی آیا این 
حق را داریم که آیندگان را از لذت تماشای پلنگ ایرانی، پرواز 
انقراض  کنیم؟  زوزه گرگ ها محروم  یا صدای  فلامینگوها، 
گونه ها، زنجیره ای از اتفاقات ناگوار را به دنبال دارد که در نهایت، 

زندگی انسان ها را نیز تحت تأثیر قرار می دهد.
حیات وحش ایران به کمک نیاز دارد، و این کمک باید از سوی 
همه ما، از مسئولان گرفته تا مردم عادی، ارائه شود. شاید هنوز 
هم بتوانیم بخشی از این زیبایی های از دست رفته را بازگردانیم. 

شاید هنوز هم برای نجات حیات وحش دیر نشده باشد.

واردات گوشت، آری یا نه!؟

نباید محدودیتی، چه در واردات و چه در صادرات، به شرط 
اینکه بازار را تحت تاثیر قرار ندهد داشته باشیم. همانطور 
که اجازه واردات داده می شود، اجازه صادرات هم داده شود. 
اینکه گفته می شود گوشت قرمز ما مزیتی برای کشور های 
خلیج فارس دارد اجازه دهیم صادرات انجام شود و از سویی 
دولت هم برای تنظیم بازار اقداماتی انجام دهد. اما بهتر این 
است که در شرایط کنونی از دامدار حمایت شود و کمک شود 
جمعیت دامی از بین رفته احیا شود تا شاهد نوساناتی در 
بازار گوشت نباشیم. در دو الی سه سال گذشته بخش بزرگی 
از دام مولد از بین رفت و ما با کاهش قابل توجه تعداد دام و 
بره آماده کشتار مواجه هستیم. چون دولت باید بر سفره مردم 
هم نظارت داشته باشد واردات را انجام می دهد. مشروط به 
اینکه فشاری به تولید نیاورند مخالفتی وجود ندارد ولی مسئله 
اصلی حمایت از تولید داخل است که کمک شود جمعیت 
دامی احیا شود. مسلما اگر در بلندمدت این حمایت انجام 
شود می توان از واردات بی نیاز شد. واردات هیچ تاثیر مثبتی 
بر شرایط زندگی مردم نداشته و ندارد زیرا قیمت هر کالایی 
تابع شرایط اقتصادی است. حقوق کارگر، آب، برق، سوخت، 
هزینه  های حمل و نقل، قیمت  نهاده ها و مواد اولیه و... بر 
قیمت تمام شده تاثیرگذار هستند. اگر قیمت این موارد افزایش 
یابد قیمت محصول نهایی نیز افزایش خواهد یافت. اما مسئله 
مهم این است که ما در حوزه پروتئین حیوانی؛ گوشت مرغ 
و گوشت قرمز را داریم و باید حساب و کتاب کنیم که تولید 
کدام یکی از  آن ها به صرفه تر است؟ کدام یک ارزبری کمتری 
دارد؟ کدام یک اشتغال بیشتری ایجاد می کند؟ کدام از نظر 
امنیت غذایی کشور بلحاظ سلامت نقش مهم تری دارد؟ که 
قطعا با این بررسی ها به این نتیجه خواهیم رسید که گوشت 
قرمز به صرفه تر است. شوربختانه سیاست  هایی که طی این 
سال  ها به کار گرفتیم موجب حذف گوشت قرمز از سفره مردم 
و افزایش مصرف گوشت مرغ شده است و با این تغییری که 
حاصل سیاست  گذاری  های مسئولان کشور بوده، ارزی که از 
کشور خارج می شود افزایش یافته است. بر اساس گزارشات 
منتشر شده در حوزه سلامت قد نوجوانان نسبت به سال های 
گذشته کاهش یافته که از کجا سرچشمه می گیرد؟ گوشت 
قرمز حاوی آهن است که برای کم خونی و افزایش قد و... 
در حوزه سلامت نقش مهمی دارد اما در گوشت سفید آهن 
وجود ندارد. اسیدآمینه هایی در گوشت قرمز وجود دارد که برای 
سلامت بدن نیاز است اما با این سیاست  گذاری  هایی که انجام 
شده هم نیاز ارزی کشور برای امنیت غذایی مردم را افزایش 

داده ایم  و هم سلامت مردم را با خطر مواجه کرده ایم.

دستگیری شیادی که از دختران 

زیر ۱۸ سال اخاذی می کرد

رئیس پلیس راهور تهران بزرگ، از دستگیری شیادی خبر داد 
که با سوءاستفاده از نام کشور ترکیه، از دختران زیر ۱۸ سال، 

اخاذی می کرد.
سردار داوود معظمی گودرزی گفت: چندی پیش یک شیاد که 
اقدام به فریب دختران کم سن و سال می کرد، شناسایی و در 

یک عملیات ضربتی دستگیر شد.
وی افزود: این متهم اعتراف کرد که با خرید یک شماره تلفن 
ترکیه ای و ایجاد یک کانال تلگرامی همراه با تیک آبی، در 
فضای مجازی به دنبال دختران کم سن زیر ۱۸ سال، می گشته 

که عاشق کشور ترکیه بوده اند.
رئیس پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: به گفته این متهم، 
او پس از پیدا کردن این دختران با آن  ها ارتباط برقرار کرده و 
از قربانیان درخواست می کرده که شماره تلفن همراهشان را 
در اختیار آن  ها بگذارد. سپس با همین شماره تلفن، اقدام 
به هک کردن تلگرام این افراد کرده و با برداشتن اطلاعات 
شخصی آن  ها اعم از تصاویر و محتوای پیام ها، اقدام به اخاذی 

کرده است.
معظمی گودرزی گفت: این متهم بجای پول نقد، از قربانیان 
خواسته که به کیف پول الکترونیکی وی، ارز واریز کنند وگرنه 

اطلاعات شخصی آن  ها را پخش می کرده است.

بازار

انتظامی

سارا نصرتی 

ایمان روزبهانی

رئیس مرکز پژوهش و مطالعات راهبردی شورای اسلامی 
شهر کرج گفت: باید از الگوهای مناسب جهانی و کشوری 

برای ساماندهی دستفروشان کلانشهر کرج استفاده کرد.
محمد اسدیان اظهارکرد: گزارش و شیوه نامه ساماندهی 
دستفروشان کرج در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ توسط مرکز 

پژوهش های شورای اسلامی این کلانشهر منتشر شد.

رئیس مرکز پژوهش و مطالعات راهبردی  شورای اسلامی 
شهر کرج بیان کرد: بر اساس قوانین بالا دستی، شهرداری 
ساماندهی  برای  بازارها  روز  اندازی  راه  و  ایجاد  به  ملزم 

دستفروشان است.
اسدیان اذعان کرد: بررسی الگوهای پنج کشور در قاره های 
مختلف جهان نشان می دهد که دستفروشان در ردیف خرده 
فروشان دیده شده و برای این صنف بازارچه های مخصوص 

احداث و راه اندازی شده است.
عضو شورای اسلامی شهر کرج افزود: در بررسی نمونه های 
داخلی نیز کلانشهرهای تبریز، اصفهان، اهواز، شیراز و مشهد 

الگوهای موفقی در ساماندهی دستفروشان ارائه داده اند.
با  باید به جای برخورد قهری  اینکه  با تاکید بر  اسدیان 

دستفروشان زمینه کسب و کار آنان را فراهم کرد، بیان 
کرد: از میدان کرج تا چهارراه طالقانی این کلانشهر ۴۵۶ 
دستفروش شناسایی شده که در گام اول نیاز به صدور کارت 
شناسایی هست و سازمان فاوای شهرداری کرج در حال راه 

اندازی سامانه در این راستا است.
وی، روان سازی ترافیک و کاهش مشکلات اجتماعی را 
از آثار مثبت ساماندهی دستفروشان دانست و گفت: از 
مجموع حدود ۵۸۰ هزار خانوار البرزی، سرپرستی حدود ۲۰ 

درصد آن  ها برعهده بانوان است.
این عضو شورای شهر کرج تاکید کرد: بخشی از دستفروشان 
کرج، بانوان سرپرست خانوار هستند که می توان با ایجاد 

مکان مناسب زمینه اشتغال آنان را فراهم کرد.

وبویراحمد  کهگیلویه  زیست  محیط  حفاظت  سرپرست 
هشدار داد: با آغاز فصل مهاجرت، آنفلوآنزای فوق حاد در 
کمین پرندگان است که با وجود احتمال مبتلای پرندگان 
مهاجر به این بیماری، شکارچیان و خانواده های آنان در 

معرض جدی خطر هستند.
عبدال دیانتی نسب روز گذشته با اعلام این خبر اظهار کرد: 
کهگیلویه وبویراحمد بدلیل داشتن منابع آبی متعدد، از آبان 
تا اسفند ماه هر سال میزبان پرندگان مهاجر خواهد بود 

که با بیماری بودن این پرندگان مهاجر، خطر به ویژه در 
کمین شکارچیان پرندگان است و ضروری است هر گونه 
تلفات را به سامانه رایگان ۱۵۴۰ گزارش دهند. دیانتی نسب 
یادآور شد: تالاب های »بَرم الَوان« بهمئی، »مور زرد« ذیلایی 
همچنین رودخانه های »بِشار«، »زهره«، »تنگ سرخ« و 
سدهای کوثر، »مارون«، »امام زاده قاسم« و »چم شیر« ۱۰ 
سایت پرنده پذیر استان است که سالانه میزبان پرندگان 
مهاجر زیادی هستند. وی با اشاره به خطرهای این بیماری 

مشترک تاکید کرد: آنفلو آنزای فوق حاد پرندگان یک بیماری 
مشترک بین انسان، دام و پرنده است، کشندگی بالایی دارد 
که خودداری از شکار و نگهداری پرندگان مهاجر و بومی 
آبزی از مهم  ترین توصیه های بهداشتی برای جلوگیری از 
مبتلا شده به این بماری است. آنفلوانزای فوق حاد پرندگان 
آلوده به  یک بیماری فوق حاد ویروسی است که پرنده 
ویروس، آلودگی را از طریق ترشحات دفع می کند و شیوع 

این بیماری محدود به فصل خاصی نیست.

»محمد اسدیان«: بجای برخورد قهری با دستفروشان، زمینه کسب و کارشان را فراهم کنیم

هشدار شیوع آنفلوانزای پرندگان در کهگیلویه وبویراحمد
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سامانه چاپ کتاب بر اساس تقاضا )POD( رونمایی شد و طراح این سامانه در سخنانی تأکید کرد: این سامانه را راه انداخته ایم تا کتابفروشان نگویند کتابی را نداریم.
مراسم رونمایی از دستگاه الکترونیکی ایستاده)استند( دیجیتال و پنل اینترنتی کتاب های POD  با عنوان »می خوانم« روز گذشته، در کافه ققنوس برگزار شد.

بابک ندرخانی، مدیر موسسه )استارتاپ( رهپویان که این سامانه را طراحی و به اجرا رسانده است، گفت: از حدود پنج سال پیش بر روی طرح چاپ کتاب بر اساس تقاضا، 
مشغول کار هستیم و بعد از پنج سال از اولین استند فروشگاهی رونمایی می کنیم. مجموعا ۷۰۸ هزار عنوان کتاب، چاپ اول بودند که از این میان ۸۸ هزار عنوان کتاب 

درسی هستند. در واقع در ۱۰ سال گذشته، ۶۲۰ هزار کتاب چاپ است.

»آمازون بومی« رونمایی شد

فرهنگی

با  زیادی  فیلم های  امروز،  به  تا  میلادی  گذشته ی  دهه ی  از 
همجنسگرایان  مبانی  و  مشکلات  و  رابطه  زندگی،  محوریت 
در سینمای جهان ساخته شده است که تعدادی معدودی از 
آن ها به چیزی ورای رابطه ی دو فرد پرداخته اند و اکثریتشان به  
واسطه ی صحنه های اروتیک، تبدیل به آثار دم دستیِ نمایش 
یک رابطه شده  و به دلیل نمایشی سانتی مانتال، از حافظه ی 
تاریخی سینما پاک شده اند. اما معدودی از این آثار که آخرین 
ساخته ی )فرانسیس لی( یعنی آمونیت )یا با تلفظی صحیح تر: 
آمونایت( نیز جزو این دسته قرار می گیرد، هدفی متعالی تر از 
صرف پرداخت به چنین روابطی دارند که امروزه از محبوبیت 

بالایی در رسانه ها برخوردار است.
اما سوال این است که چرا بازه ی زمانی۱۸۴۰ میلادی و زندگی 
یکی از مشهورترین دیرینه شناسان تاریخ، یعنی )ماری آنینگ( 
بیوگرافی  فراسیس لی ساخت  آیا هدف  است؟  انتخاب شده 

آنینگ بوده یا نمایش رابطه ای همجنسگرایانه؟ 
گزارشات تأیید نشده ای از زندگی آنینگ وجود دارد که او تمایلات 
همجنسگرایانه داشته است. اما چیزی که فرانسیس لی را طبق 
مصاحبه های خودش ترغیب به ساخت این اثر با الهاماتی از 
زندگی ماری آنینگ کرد، نظام مردسالارانه ی انگلستان در قرن 
نوزده بوده است. در آن برهه، زنان جزیی از مایملک پدران و 
شوهران بودند. حتی تصور می شده که زنان اندام جنسی ای که 
باعث لذت بشود را دارا نیستند، پس طبق این فرضیه، رابطه ی 
بین دو زن حتی به فکر کسی هم خطور نمی کرد و حال آنکه 
در آن زمان، زنی مستقل و بزرگ می زیسته که شایعاتی هم 
فوق العاده  بستر  این  است.  داشته  وجود  زندگی اش  درباره ی 
برای پرداخت، فرصتی بود که فرانسیس لی از دستش نداد و 
با الهاماتی از زندگی ماری -نه صرفاً ساخت بیوگرافی او- پای 
به کارزاری گذاشته که مشخصاً نظام مردسالارانه ی انگلستان را 
مورد هدف انتقادات خود قرار داده است، تا نشان بدهد چگونه 
و با گذر از چه منجلابی، امروزه زنان انگلیسی به آزادی کامل 
فردی رسیده اند )اگر رسیده باشند!(. اما اینکه لی چقدر در این 
مهم موفق عمل کرده است نیاز به بررسی دقیق و درست فرم اثر 

دارد که به آن خواهیم پرداخت.
از همان ابتدایی ترین نمای فیلم تا حدودی می توانیم به کُنه 
دیدگاه لی به مضمون، پی ببریم. یک نمای های انگل که زنی 
را در حال شست وشوی کف موزه نشان می دهد و مردانی که از 
راه می رسند و با لحنی توهین آمیز او را به کناری می خوانند و 

فسیل مشهوری را که ماری یافته بود را روی میزی می گذارند. 
اینجا و در این سکانس، پرسپکتیو تصویر زن است که با حالتی 
مستأصل روی زمین نشسته و گویی اشتباهی مرتکب شده 
است و مردان تنها پاهایشان دیده می شود تا بیش از پیش 
تحقیر زن به نمایش داده شود، و پلان پایانی سکانس جایی 
آمونیت  کننده ی  کشف  روی  از  آنینگ  ماری  نام  که  است 
برداشته و نام مردی را جایگزین می کنند. ملاحظه می کنید که 
لی در همین سکانس ابتدایی تکلیفش را با فیلم روشن می کند.

و شخصیتِ  خود  جغرافیای  پرداخت  به  شروع  اثر  ادامه،  در 
 محوری داستان یعنی ماری آنینگ می کند، اما نه پرداختی 
که صرفاً در خدمت شناخت این شخصیت تاریخی باشد، بلکه 
بیشتر پرداختی که به پیشبرد زاویه ی دید صاحب اثر درباره ی آن 
دوره ی تاریخی و مسئله ی محوری اثرش )ابژه( کمک کند. ماری 
به کنار ساحل رفته تا به جستجو و جمع آوری آمونیت بپردازد. 
همین ساحل و دریا موتیف مهمی در داستان است. دریا در 
فیلم همواره خروشان است؛ چه برای ماری و چه برای ) شارلوت 
مورچیسون(؛ البته تا قبل از زمانی که رابطه شان شکل می گیرد. 
این دریای خروشان و آن ساحل با پالت رنگی هواره سرد )تا 
پیش از رابطه(، استعاره ایست از نظام مردسالار حاکم و خشم 
و خروشی که به جنس زن دارند. حتی اولین نمای جستجوی 
ماری در ساحل نیز مبین این موضوع است که طبیعت سرد 
و خشن فیلم همان نظام مردسالار حاکم است که ماری در 
حال مبارزه با آن است. بیایید تکنیکی تر به این سکانس نگاه 
کنیم: ماری یک آمونیت را بر میانه ی تپه ای ساحلی می بیند، 
اینجا دوربین باز هم برای نشان دادن ضعف سوژه که ماری/

زن است با دیدی از بالا به پایین )های انگل(، نما را ضبط 
می کند. ماری آمونیت را از میان گل و لای جدا می کند، اما 
سُر خورده و به پایین می غلتد و زخمی و کثیف می شود و 
آمونیت می شکند. آری این سرنوشت زنیست که در حال مبارزه 
با آن طبیعت خشن )شما بخوانید نظام مردسالارانه( است. حتی 
ورود شارلوت به جهان اثر نیز درست طراحی شده است. آقای 
مورچیسون وارد مغازه ی ماری شده و شروع به مدح او می کند 
و در کمال بی احترامی حتی همسرش را تا زمانی که شارلوت 
دست به وسایل زده و با شماتت ماری مواجه می شود، معرفی 
هم نمی کند. در ادامه  سکانس رستوران و نوع سفارش شام برای 
خودش و شارلوت و اتفاقات درون هتل، همه مبین وضعیت 
انگلیسی  زن  کلی،  طور  به  و  رابطه شان  در  شارلوت  اسف بار 
زمان تاریخی فیلم است. فیلم ساز برای ترسیم اوج بطالت و 
سرخوردگی شارلوت، نمای استعاری تقلای شاپرک اسیر شده 
درون لیوان و نظاره گری او از این موقعیت را ثبت کرده است. 
اما این پالت رنگی سرد و طبیعتی خشن همواره در طول اثر 
ثابت نیست. هرجا زن ها از زیر سلطه ی نظام مردسالار خارج 
می شوند، رنگ ها عوض می شود و طبیعت مهربان. وقتی ماری 
برای تهیه ی نمکی که به مداوای شارلوت کمک می کند، به 
سراغ )الیزابت( می رود، نماهایی بسته از گل ها گرفته می شود و 
باغی سرسبز که او در آن سکونت دارد در تقابل با طبیعت خشن 
ساحل قرار می گیرد. در ابتدای فیلم وقتی ماری از تپه افتاده و 
با وضعیتی گل آلود و کثیف به سمت مغازه اش می رفت، الیزابت 
را دیدیم که ماری پس از دیدنش سراسیمه به داخل مغازه دوید 
تا او را در این وضعیت نبیند و پس از ورود به مغازه، از پشت 
شیشه به نظاره اش ایستاد. اینجا و در سکانس منزل الیزابت نیز 
ماری را با حالتی دستپاچه می بینیم که مردد است وارد باغ شود 
یا خیر. و نیز پس از ورودش و مکالمه با او، ماری ای را می بینیم 
که با شخصیت خشک خود فاصله دارد و آن سلابت همیشگی 

را در ادای کلمات ندارد.
با  می کند،  تعریف  ماری  بلند  موهای  از  الیزابت  هم  وقتی 
تدوینی زیبا، دوربین نمایی از پشت سر ماری می گیرد که او 
دست به سمت موهایش می برد. با همین ظرافت ها کارگردان 
به پرداخت شخصیت ماری می پردازد و گرایشش را بیان می کند 
)و در انتها نیز مشخص می شود که الیزابت معشوقه ی سابق 
ماری بوده است(. حتی همان ساحل خشن و دریای خروشان 
نیز هنگامی که رابطه ی ماری و شارلوت شکل می گیرد، آرام 
شده و ابرها کنار رفته و خورشید پالت رنگی نماها را گرم تر 

می کند.
اما بازگردیم به پرداخت شخصیت ها و روند شکل گیری رابطه 
که مرکزیت درام فیلم است و پیشبرد داستان را برعهده دارد. 
ماری دیرینه شناس حاذقیست که مشخصاً تنهاست )که حتی 
آن را بعد از پایان مهمانی دکتر و نوشتن دلنوشته هایش فریاد 
می زند( و همراه مادرش به سختی گذرانِ زندگی می کنند. او 
تمایلی به مردها ندارد و نشانه های رابطه اش با الیزابت و عدم 
فضا دادنش به )دکتر لیبرسون( برای نزدیک شدن به او، مبین 
گرایشش است. شارلوت نیز دختری سرخورده و افسرده است 
که شوهرش برای او ارزشی قائل نیست و از رابطه با او دوری 
می کند. او از عدم اعتماد به نفس رنج می برد و هیچ انگیزه ای 
برای گذران دقایق ندارد و به سبب زندگی بورژوازی توانایی انجام 
کاری را ندارد )در سکانس خرد کردن سبزیجات و یا آوردن زغال 
که همراه با بازی بی نظیر سوریشا رونان بود، این مهم منتقل 
می شود( و کسی هم اعتمادی به او نمی کند و مسئولیتی بر 
عهده اش نمی گذارد. پس خیلی منطقیست که وقتی شارلوت به 
کار ماری اهمیت می دهد و در یافتن آمونیت ها همراهی اش 
می کند، لحظاتش را پر کرده و مشوقش می شود و در مقابل، 
ماری به شارلوت بها می دهد و به او مسئولیت داده و حتی 
از خرابکاری هایش نیز چشم پوشی کرده و سرکوفت نمی زند و 
در دعوت دکتر به مهمانی، تأکید به حضور او می کند، علاقه 
بین این دو شکل بگیرد. ولی به این دلیل که اثر بیوگرافی 
ماری آنینگ نیست، پرداخت بیشتر به گذشته ی او و شارلوت، 
محلی از اعراب نداشته و تنها خصوصیاتی از آن دو باید به 
نمایش گذاشته شود که منطق کنش های پیش برنده ی درام 

را توجیه کند.
یک نمای استعاری دیگر هم با موتیف شاپرک وجود دارد که 

اشاره به آن خالی از لطف نیست. زمانی که شارلوت از ماری جدا 
می شود، پس از بازگشت ماری به داخل اتاقی که دیگر شارلوتی 
در آن نیست، روی طاقچه شاپرک خشک  شده ای را می بیند. در 
ابتدای فیلم همانطور که اشاره شد، شاپرکی که گویی شارلوت 
بود،  لیوانی که نماد رفتارهای کنترلی شوهرش  است، درون 
گرفتار شده و تقلا می کرد، اما اینجا دیگر شاپرک از بند لیوان 
رها شده، ولی در اثر دوری از معشوق، مرده و خشک شده است.
البته فیلم خالی از ایراد نیز نیست. اگرچه لی برای رسیدن به 
شروع رابطه صبر و حوصله ی بسیاری به خرج داد و مقدمه ی 
اثر تا رسیدن به نقطه ی شروع رابطه که همانا نقطه ی عطف 
درام نیز است، درخور توجه و فکر شده است، اما خود سکانس 
شروع رابطه بسیار عجولانه و در بدترین زمان و مکان ممکن 
اتفاق می افتد و مقدمه چینی خود آن سکانس برخلاف مسیر 
رسیدن به آن بسیار خام و سهل انگارانه است و از تأثیرگذاری 
آن لحظه ی طوفانی می کاهد. سکانس شب خداحافظی نیز که 
پیش از عظیمت شارلوت به لندن و فصل جدایی اتفاق می افتد 
هم به دلیل طولانی بودن زمان رابطه، که هیچ کارکرد دراماتیکی 
ندارد و تنها، سکانسی است اروتیک و جدا از هدف محتوایی و 
ابژه ی اثر، توی ذوق می زند و می توانست با تدوینی بهتر و کم 
کردن زمان سکانس، از افتادن به ورطه ی اروتیسم )که اینجا از 
کلیت اثر جداست( جلوگیری کرده و در عین حال آن شور و شوق 

فصل رابطه و اندوه جدایی را نیز به نمایش بگذارد.
و در پایان، بازگشت به همی که دیگر مثل سابق نیست! ماری ای 
که به واسطه ی کارگردانی درست و بازی زیرپوستی کم نظیر 
)کیت وینسلت(، شخصیتی مستقل نمایانده شده است، توسط 
شارلوت به زندگی زیبا درون قفسی طلایی دعوت می شود )توجه 
کنید که این رفتار شارلوت برگرفته از فرهنگ تمامیت خواهی 
است که جامعه ی بورژوازی مردسالار و صدالبته شوهرش در 
او ساخته اند( و قدر مسلم، چیزی جز پایان در انتظار این رابطه 
نیست. به نظر بهترین قاب فیلم، در سکانس پایانی و درون 
موزه ی لندن اتفاق می افتد. جایی که تابلوی نقاشی مفاخر هنر و 
علم انگلستان بر دیوار موزه است و تمامشان مرد هستند! اینجا 
در لحظه ای ماری مقابل یکی از تابلوها قرار گرفته و گویی تصویر 
او روی آن نقش می بندد. تصویری که خلاء آن به شدت روی آن 
دیوار احساس می شد. تصویری که صدالبته به مدد تاریخ و تطور 

زمان، به حق خویش رسید

نگاهی به فیلم »آمونیت« از  منظر مؤلفه  های ژنریک؛

 سنگ!
ِ

کشف تاریخ و زیبایی از دل

دست  به  نقد

علیرضا تولائی

زمانی که شارلوت از ماری جدا می شود، 
پس از بازگشت ماری به داخل اتاقی که دیگر 
شارلوتی در آن نیست، روی طاقچه شاپرک 

خشک  شده ای را می بیند. در ابتدای فیلم 
همانطور که اشاره شد، شاپرکی که گویی 

شارلوت است، درون لیوانی که نماد رفتارهای 
کنترلی شوهرش بود، گرفتار شده و تقلا 

می کرد، اما اینجا دیگر شاپرک از بند لیوان 
رها شده، ولی در اثر دوری از معشوق، مرده و 

خشک شده است.
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»ابوالفضل رحمانی« -مدیرعامل شرکت ساخت پروژه آزادراه شهید سلیمانی در شمال کرج- اعلام کرد: ۲ قطعه جدید این آزاد راه در 
آستانه گشایش است که یکی از این قطعه ها در دهه مبارک فجر و دیگری در اسفندماه امسال زیر بار ترافیک می روند. اکنون پل 
B۲ در منطقه عظیمیه کرج به طول یک هزارو۷۰ متر مرحله تکمیلی را می گذراند و دهه فجر قطعه دوم خط شمالی آزاد شهید 
سلیمانی به دانشگاه خوارزمی مستقر در حصارک کرج متصل می شود. تا اسفند ماه امسال مسیر رفت وآمد خودروها بین عظیمیه 
کرج تا آزاد راه کرج - قزوین به طول حدود ۱۲ کیلومتر گشوده خواهد شد. مدیرعامل شرکت ساخت آزادراه شهید سلیمانی به وضعیت 
اعتباری این پروژه اشاره کرد و گفت: به تازگی ۱۱ هزار میلیارد ریال از محل اعتبارات ملی و سهم دولت به این پروژه تزریق شده است.

۲ قطعۀ جدید آزادراه شمالی کرج در آستانۀ گشایش

»دنیای هوادار« از نشست فعالان اقتصادی با وزیر ارتباطات گزارش می  دهد؛

اقتصاد دیجیتال، فرصتی برای اتحاد دولت و بخش خصوصی 

اقتصاد کلان

در نشست صبحانه کاری فعالان اقتصادی با وزیر ارتباطات، 
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در تحقق اهداف اقتصاد 
دیجیتال بررسی شد. صمد حسن زاده، رئیس اتاق ایران، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات را زیرساخت اصلی اقتصاد دانست و گفت: 
»حضور بخش خصوصی در کنار دولت می تواند مؤثر باشد و 

نقش مشاوره ای مهمی داشته باشد.

مطالبات بخش خصوصی از دولت
سادینا آبایی، رئیس کمیسیون فناوری اطلاعات اتاق ایران، 
گزارشی از مطالبات فعالان اقتصادی ارائه کرد. او بر اهمیت 
برنامه هفتم توسعه تأکید کرد و گفت: »ماده ۴۸ این برنامه، 
بخش خصوصی را مسئول تدوین طرح تحول دیجیتال می داند. 
ماده ۶۵ نیز بر توسعه شبکه ملی اطلاعات تأکید دارد که بدون 

حضور بخش خصوصی عملیاتی نمی شود«.
بخش  سرمایه گذاری  اهداف،  این  تحقق  »برای  افزود:  وی 
است.  ضروری  نوری  فیبر  مثل  پروژه هایی  در  خصوصی 
همچنین، تشکیل کارگروه اقتصاد دیجیتال با حضور ثابت اتاق 

ایران در تصمیم گیری ها از اهمیت بالایی برخوردار است«.

چالش ها و راهکارها
حمیدرضا واشقانی فراهانی، نایب رئیس کمیسیون فناوری 
اطلاعات، ضمن انتقاد از بودجه ناکافی حوزه فناوری اطلاعات 
نیست.  کافی  بودجه پیش بینی شده  میلیارد دلار  گفت: »۵ 
سهمیه بندی نیز مانع توسعه است و باید از تمرکز مجوزها در 

وزارت ارتباطات حمایت شود«.
محمد خاکی، رئیس اتاق خرم آباد، نیز از مشکلات شفافیت 

در این حوزه گلایه کرد و گفت: »نبود شفافیت و هم پوشانی 
نهادهای مسئول، باعث بی اعتمادی بخش خصوصی شده و 

سرمایه گذاری در این بخش را دشوار کرده است«.

اهمیت سرمایه گذاری در هوش مصنوعی
رضایی، عضو کمیسیون فناوری اطلاعات، بر ضرورت توجه به 
هوش مصنوعی تأکید کرد و گفت: »سرمایه گذاری در این حوزه 
در ایران ناچیز است. با استفاده از ظرفیت های موجود می توان 

به حل ناترازی انرژی و توسعه صنعت کمک کرد«.
وی با بیان اینکه ناترازی با هوش مصنوعی قابل حل است، 
گفت: توسعه هوش مصنوعی به توسعه صنعت انرژی هم 
کمک خواهد کرد. اگر وزارتخانه در این زمینه برنامه ای داشته 

باشد، اتاق بازرگانی می تواند به دولت کمک کند.

پروژۀ فیبر نوری، ضرورت توسعه اقتصاد دیجیتال
در این نشست، اهمیت پروژه فیبر نوری مورد توجه قرار گرفت. 
گزارش کمیسیون فناوری اطلاعات نشان داد که توسعه این 
فناوری  طرح های  سایر  اجرای  پیش شرط  زیرساختی،  پروژه 
اطلاعات است. صندوق توسعه فیبر نوری و تسهیلات حمایتی 

از الزامات این پروژه محسوب می شود.
بر اساس آنچه گفته شد باید صندوق توسعه فیبر نوری با هدف 
پرداخت مشوق های پوشش و اتصال نیز شکل بگیرد؛ چرا که 
دریافت تسهیلات در این بخش با چالش های جدی مواجه 

است.
در ادامۀ این نشست حجت میرزایی، رئیس مرکز پژوهش های 
اتاق ایران گفت: موضوع مشترک همه مردم، فیلترینگ است؛ 
۳۳۰ هزار از کسب وکارها در اثر فیلترینگ از بین رفته اند. بخش 
بزرگی از فعالیت دیگر اقتصادی هم وابسته به اینترنت است. 

مثلاً در شیراز، به عنوان مرکز گردشگری ایران امکان استفاده از 
مسیریاب در بسیاری از جاها وجود ندارد.

میرزایی با تأکید بر اینکه فاوا، مسیر و هدف توسعه است و 
جاماندگی توسعه در حوزه های مختلف را با فاوا می توان برطرف 
با آن می توان شکاف  ادامه داد: فاوا فرصتی است که  کرد، 
تاریخی توسعه را برآورد کرد. بدون بهبود وضعیت اینترنت در 
مناطق، توسعه ممکن نیست. فناوری اطلاعات فرصتی برای 
میان برد برای رفع شکاف هاست ولی مناطقی که در تله توسعه 
گیر افتاده اند ظرفیت کمتری برای استفاده از فاوا دارند. اتاق 
ایران اصلاحیه پیش نویس قانون تجارت الکترونیک اصلاحی 
را تدوین می کند و امیدواریم این پیش نویس به عنوان لایحه 
از طرف دولت به مجلس ارسال شود. همچنین سند توسعه 
و استفاده از هوش مصنوعی با همکاری اتاق ایران و دانشگاه 
صنعتی شریف آماده شده که رونمایی خواهد شد. این طرح 
می تواند برای سنجش و استفاده بنگاه ها مورد استفاده قرار گیرد.

در اندیشۀ تغذیۀ سالم

از بیماری ها  به جرات می توان گفت که منشاء بسیاری 
از  استفاده  امروزه  برمی گردد.  ناسالم  غذاهای  خوردن  به 
خوراکی های شور، شیرین و پرچرب به یک عادت تبدیل 
شده است، به طوری که بعضی از افراد به سختی می توانند 
از مصرف آن ها چشم پوشی کنند. با این حال، باید بدانید 
که زیاده روی در خوردن این غذاها برای سلامتی مضر است 
دوران  در  را بخصوص  آدمیان  زندگی  کیفیت  و می تواند 
سالمندی بشدت تحت تاثیر قرار دهد. در این بین سوء 
تغذیه شاید یکی از بیماری هایی باشد که کمتر در اطرافیان 
در  هنوز  می دانیم  وجود  این  با  کرده ایم؛  مشاهده  خود 
کشورهایی از جهان، بسیاری از افراد بر اثر سوء تغذیه و 
عدم دسترسی به غذای کافی و سالم جان خود را از دست 
می دهند. با این حال ممکن است بسیاری از علائمی که 
در برخی از افراد به وجود می آید، بدلیل عدم دریافت مواد 
با  باشد که حالتی مشابه  از غذای رژیمی   مغذی کافی 
سوء تغذیه ایجاد می کند. باید بدانیم سوء تغذیه وضعیتی 
است که در نتیجه کمبود یا مصرف بیش از حد مواد مغذی 
ایجاد می شود. از طرفی علائم و نشانه های سوء تغذیه به 
نوع آن بستگی دارد. اما پیشگیری و درمان سوء تغذیه 
سازمان های  است.  زمینه ای  عوامل  به  رسیدگی  مستلزم 
دولتی، سازمان های مستقل و مدارس نقش بسیار مهمی 
در جلوگیری از سوء تغذیه ایفا می کنند. تحقیقات نشان 
می دهد که برخی از موثرترین روش های پیشگیری از سوء 
تغذیه شامل تهیه و توزیع قرص آهن، روی، ید، مکمل های 
غذایی و آموزش تغذیه به جمعیت های در معرض خطر 

کمبود تغذیه است.

سهام نیسان سقوط کرد

سهام نیسان موتور روز گذشته پس از گزارش هایی که این 
خودروساز در حال تلاش برای کاهش تولید در ایالات متحده 
از  ترامپ، رئیس جمهور منتخب  است، سقوط کرد و دونالد 
برنامه هایی برای اعمال تعرفه بر واردات از مکزیک و کانادا، 

جایی که این خودروساز کارخانه هایی دارد، سخن گفت.
سهام این خودروساز، امسال تقریبا ۳۰ درصد کاهش یافته 
است. گزارش ها نشان داد که نیسان قصد دارد در سال مالی 
منتهی به ۳۱ مارس ۲۰۲۵، تعداد ۱۰۰ هزار خودرو کمتر از سال 
گذشته در کارخانه خود در می سی سی پی و تنسی تولید کند.

در این گزارش آمده است که این کاهش ها بر مدل هایی از 
جمله فرانتیر، روگ، پتفایندر و اینفینیتی QX۶۰ تاثیر خواهد 

گذاشت.
سخنگوی نیسان از اظهار نظر مستقیم در مورد این گزارش 
اجتناب کرد، اما گفت که این شرکت پیش بینی های تولید 
از سطح عرضه و  برای اطمینان  بازار  به پویایی  را در پاسخ 
موجودی ارزیابی خواهد کرد. این خودروساز که با سود دهی 
و خط تولید قدیمی مواجه است، در اوایل ماه جاری اعلام 
کرده بود که ۹۰۰۰ شغل را حذف می کند و تولید را ۲۰ درصد 

کاهش می دهد.
طبق گزارش بلومبرگ، همچنین روز دوشنبه، ترامپ گفت که 
از مکزیک  وارداتی  بر تمامی کالاهای  را  تعرفه ۲۵ درصدی 
و کانادا اعمال خواهد کرد. نیسان خودروها و موتورها را در 
مکزیک می سازد و سایه تعرفه های سنگین بر واردات آمریکا 
به مشکلات آن می افزاید. این شرکت در اوایل این ماه، درآمد 

عملیاتی کل سال خود را ۷۰ درصد کاهش داد.

شهر ما خانۀ ما )36(

هنر مدیریت و دانش برنامه ریزی زمانی ارزشمند و موثر 
می شود که برنامه ریزی ها با همفکری و تعامل با کارشناسان 
مقطعی  تصمیم گیری های  باشد.  همراه  و صاحب نظران 
فدراسیون و سازمان لیگ، به ما یادآور می شود که برخی 
از مدیران ارشد ورزش ایران، از دانش مدیریتی بی بهره اند و 

فرصت ها را به درستی و بهینه به کار نمی گیرند.
یکی از نمونه های بارز این بی برنامگی، برگزاری غیرمنطقی 
اوج  در  کشور  باشگاه های  والیبال  حذفی  جام  مسابقات 
رقابت های لیگ برتر است. این تصمیم بدون مشورت با 
مربیان تیم ها و بدون توجه به شرایط اقتصادی باشگاه ها 
اتخاذ شده است. از یک سو، فشار ناشی از مسابقات لیگ و 
خطر مصدومیت بازیکنان و از سوی دیگر، بی میلی باشگاه ها 
این رقابت ها، همگی نشان دهنده ضعف  برای حضور در 

بنیادین در مدیریت ورزشی کشور است.
پیامدهای برگزاری همزمان جام حذفی و لیگ برتر

این مسابقات با واکنش های منفی گسترده ای همراه شد که 
عدم استقبال باشگاه ها از جمله نشانه های آن بود. با وجود 
اعلام سازمان لیگ برای برگزاری هشت مسابقه در مرحله 
نخست )یکشنبه، چهارم آذرماه(، موارد متعددی از انصراف 

تیم ها ثبت شد:
- دیدار سایپای تهران و تیم ملی نوجوانان به دلیل انصراف 

سایپا لغو شد.
-  مسابقه پاس گرگان و رازین پلیمر به دلیل انصراف رازین 

پلیمر برگزار نشد.
 - دیدار مهرگان نور و مس رفسنجان به دلیل انصراف مهرگان 

نور برگزار نشد.
- دیدار شهداب یزد و سپهر صدرای مشهد به دلیل انصراف 

سپهر صدرا لغو شد.
این موارد به وضوح پیامدهای برگزاری بی موقع جام حذفی و 

تصمیم گیری های اشتباه سازمان لیگ را آشکار می کند.
مشکلات مسابقات پیشکسوتان و ضعف در برنامه ریزی

والیبال  پیشکسوتان  مسابقات  به  مدیریتی  مشکلات 
نیز تسری یافته است. برای نمونه، در پاسداشت »یدالله 
کارگرپیشه«، اسطوره والیبال ایران، سازمان لیگ بخشنامه ای 
صادر کرد که اجازه حضور دو بازیکن ۴۵ تا ۵۰ سال در هر تیم 
را مشروط به شرایط خاص داده بود. این تصمیم که شامل 
تعویض های نامحدود بود، مشکلاتی را برای تیم ها و مربیان 

به همراه داشت.
ضرورت بازنگری در اهداف و برنامه ها

پرسش اساسی این است: در چنین شرایطی چه ضرورتی 
برای برگزاری همزمان مسابقات جام حذفی با لیگ برتر 
این مسابقات چه  برگزاری  از  هدف  اصولاً  داشت؟  وجود 
بود؟ اگر هدف میدان دادن به جوانان و استعدادیابی بود، 
بهتر است این مسابقات به طور جداگانه تحت عناوینی مانند 
»مسابقات جوانان و امیدها« برگزار شود. این روند می تواند 
بهترین استعدادها را شناسایی کرده و زمینه دعوت آنان به 
تیم ملی را فراهم کند. بازیکنان منتخب، زیر نظر مربیان 
باتجربه و متخصص، برای رقابت های بزرگ تر مانند المپیک 

آماده خواهند شد.
مدیریت نتیجه گرا: مانعی برای رشد والیبال

یکی از دلایل اصلی رکود والیبال ایران در سال های اخیر، 
مدیریت نتیجه گرا بوده است. چنین رویکردی، حتی اگر برخی 
اقدامات مثبت نیز صورت گیرد، به دلیل تصمیم گیری های 
قرار  تحت الشعاع  را  مدیران  زحمات  مقطعی،  و  نادرست 
می دهد. این مدیریت کوتاه مدت و هدف گذاری بر پایه نتایج 
آنی، موجب فراموشی بسیاری از حقایق و خدمات ارزشمند 

می شود.
سخن پایانی اینکه برای دستیابی به رشد و توسعه مطلوب در 
ورزش، لازم است برنامه ریزی ها منطقی تر و اصولی تر باشند. 
تصمیم های مقطعی و نابجا نه تنها خدمات مثبت را زیر سوال 
می برد، بلکه اعتماد عمومی را نیز کاهش می دهد. ورزش ایران 
به مدیریتی مدبرانه و آینده نگر نیاز دارد که از دانش و تجربیات 

پیشکسوتان و کارشناسان بهره مند باشد.

آیا مدیریت نتیجه  گرا به قیمت نابودی والیبال ایران تمام خواهد شد؟ گل بود به سبزه نیز آراسته شد!

مجتبی عاشوری

اصغر قلندری

حسن صانعی  پور

توپ و تور
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روزهای پایانی پاییز، لحظات پُرترافیکی برای فوتبال ایران 
و جهان خواهد بود. چهار نماینده امیدوار فوتبال ایران در 
دیدارهایی حساس، شرایطی متفاوت داشته و در این بین 
سرخابی ها در اندیشه صعود به مرحله حذفی هستند. از 
طرفی جام حذفی ایران نیز آغاز شده و مرحله یک  شانزدهم 
نهایی این مسابقات به پایان رسید و بازی استقلال با مس 
کرمان نیز آخرین تیم صعود کننده را مشخص خواهد کرد. 
از طرفی تیم ملی فوتبال ایران نیز با برد مقابل قرقیزستان 
و با کسب شانزده امتیاز صدر جدول گروه A را به خود 
اختصاص داد تا برای صعود به جام جهانی مشکل چندانی 
اخبار و حواشی  به  نگاهی  این مقدمه  با  باشد.  نداشته 
فوتبال ایران و جهان در چند روز گذشته خواهیم انداخت:

استقلال همچنان بلاتکلیف
به  نسبت  پاختاکور  با  بازی  در  هرچند  ایران  استقلال 
این  اما  کرد،  بازی  منظم تر  و  بهتر  خود  قبل  بازی های 
تیم برای تبدیل شدن به تیمی که در رقابت های داخلی 
و خارجی سیمای یک مدعی را داشته باشد، راه بسیاری 
دارد. به نظر می رسد موسیمانه سرمربی این تیم هنوز هم 
در مرحله آزمون و خطاست و معضل بزرگ این تیم که قرار 
بود با خرید مهاجم در بازه زمانی فیفادی برطرف گردد، هنوز 
هم پابرجاست و این موضوع آبی پوشان را تبدیل به تیمی 
بی آزار کرده است. با این حال نتایج دیگر حریفان در شب 
پنجم لیگ نخبگان آسیا طوری رقم خورد که استقلال ایران 
با چهار امتیاز در رتبه هفتم جدول قرار گرفت تا امیدوارتر 
در سه مسابقه آینده خود حاضر شود. آبی پوشان ایران در 
هفته آینده با تیم قدرتمند الاهلی عربستان بازی دارند و 
اگر موفق به کسب امتیاز از این تیم شوند در دو بازی آخر 
خود با تیم های الشرطه عراق و الریان قطر بازی آسان تری را 
تجربه خواهند کرد. موضوعی که با توجه به فاصله دوماهه 

ایجاد شده به نفع آنان خواهد بود.

پرسپولیس در حسرت برد
کار پرسپولیس برای صعود با تساوی مقابل الریان قطر 
بسیار سخت شد. قرمزپوشان ایرانی که در پنج هفته ابتدایی 
موفق به شکست هیچ حریفی نشدند، در حالی با نماینده 
قطر امتیازات را تقسیم کردند که  نسبت به حریف برتری 
داشتند. اما تیم گاریدو تمام نیمه های دوم  لیگ نخبگان 
را واگذار کرده و گویا تاکتیک مشخصی برای حفظ نتیجه 

ندارد. از طرفی باید پرسپولیس را مقابل الریان تیمی خوش 
شانس نیز تلقی کنیم؛ چند ضد حمله این تیم اگر با فرصت 
سوزی بازیکنان الریان مواجه نمی شد، همان یک امتیاز 
نیز برای پرسپولیس بدست نمی آمد. با این حال نماینده 
ایران در بازی هفته آینده مقابل الشرطه عراق محکوم به برد 
است. زیرا دو بازی انتهایی آنان با الهلال و النصر عربستان 
است. تیم  هایی که قبل از آغاز هفته ششم صعود خود را 

قطعی کرده و به دنبال رتبه برتر هستند.

مرد ماه فوتبال ایران
وحید امیری را باید از مردان ماندگار فوتبال ایران بدانیم. 
بازیکن بی حاشیه و ماخوذ به حیایی که بخش اعظم توجه 
از  اینکه  وجود  با  و  داده  اختصاص  به حرفه اش  را  خود 
مرحله جوانی گذر کرده است همچون بازیکنان جوان دونده 
و پُرانرژی بازی می کند. با این حال وحید امیری بازیکن 
آذر،  مقابل شمس  مسابقه  سه  طی  پرسپولیس  باشگاه 
گل گهر و استقلال خوزستان دو بار موفق به گلزنی شد تا با 
انتخاب کاپیتان ها، سرمربیان، کارشناسان و روزنامه نگاران 
تراز اول ورزشی به عنوان برترین بازیکن ماه فوتبال ایران 
انتخاب شود. امیری درخصوص این انتخاب گفته است: »از 
دوستان و کارشناسانی که من را به عنوان برترین بازیکن 
انتخاب کردند و از مجموعه باشگاه، کادرفنی و بازیکنان 
که همیشه حامی من هستند، تشکر می کنم. این جایزه 
حاصل زحمات تک تک بازیکنان است که با تمام وجود 
برای سربلندی باشگاه تلاش کردند و امیدوارم بتوانیم که 
همین مسیر را ادامه دهیم. باید به خواسته ای که مدنظر 

باشگاه و هواداران بزرگ پرسپولیس است، برسیم«.

هلدینگ و سرنوشت استقلال
پُرواضح است که مدیریت دولتیِ دو باشگاه سرخابی به 
علت تغییرات فراوان همواره دستخوش نوسانات خواهد 
بود. در همین راستا و طبق اعلام شرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس که مالکیت باشگاه استقلال را بر عهده دارد، 
عبدالعلی علی عسکری به عنوان یکی از اعضای هیأت  مدیره 
هلدینگ معرفی شده است. از طرفی با وجود تاکید بر ادامه 
فعالیت علی عسکری در هیأت مدیره هلدینگ خلیج فارس 
همچنان مبهم است که وی به عنوان مدیرعامل شرکت 
فعالیت خواهد کرد یا خیر؟ موضوعی که باعث شده است 
همچنان  استقلال  باشگاه  مدیریت  تکلیف  تعیین  برای 
منتظر ماند. با این حال هواداران استقلال در انتظار انتخاب 
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس خواهند بود تا وضعیت 

هیأت مدیره باشگاه استقلال نیز مشخص شود.

نگاهی به جام حذفی
پایان  به  ایران  حذفی  جام  نهایی  یک شانزدهم  مرحله 

استقلال  دیدار  مرحله  این  باقیمانده  بازی  تنها  رسید. 
تهران با مس کرمان است که به علت حضور آبی پوشان 
ایرانی در لیگ نخبگان به بیست و یکم آذر موکول شد. 
از  با این حال شگفتی خاصی در این مرحله رخ نداد و 
بین تیم های که در لیگ های پایین تر حاضر هستند، پیکان 
تهران، بعثت کرمانشاه، پالایش نفت بندرعباس و شهرداری 
نوشهر به مرحله بعدی راه یافتند. از طرفی تراکتور تبریز را 
باید بزرگترین مدعی حذف شده بدانیم و تیم هایی چون 
استقلال خوزستان، آلومینیوم اراک و هوادار تهران، حذف 
شده های لیگ برتری نام دارند. براساس اعلام فدراسیون 
قرعه کشی مرحله بعدی جام حذفی  بعد از دیدار استقلال 
و مس کرمان احتمالا در تاریخ بیست و دوم آذرماه برگزار 
خواهد شد تا تیم های صعود کننده حریفان خود را بشناسند 

و برنامه بازی های مرحله بعد نیز اعلام گردد.

خروج صلاح از لیورپول
در دو ماه اخیر خبر حضور محمد صلاح در فوتبال عربستان 
شایعه شده بود. از طرفی ستاره فوتبال جهان تمایلی به 
از لیورپول ندارد. اما در روزهای اخیر درخصوص  جدایی 
ستاره باشگاه لیورپول که در چند فصل اخیر نقش مهمی 
را در موفقیت های این تیم تحت هدایت یورگن کلوپ و 
کسب قهرمانی  در رقابت های مختلف ایفا کرده و درخشش 
خود را با حضور آرنه اشلوت به عنوان سرمربی جدید در 
آنفیلد ادامه داده است، خبرهای ریز و درشتی شنیده شده 
است. صلاح درخصوص آینده خود گفته است: »احتمال 
هیچ  من  است!  بیشتر  بمانم  که  این  از  بروم،  که  این 
پیشنهادی دریافت نکردم. ما تقریبا به ماه دسامبر رسیدیم 
و من هنوز هیچ پیشنهادی برای این که در لیورپول بمانم 
بیشتر  ماندنم  از  من  جدایی  احتمال  نکرده ام!  دریافت 
است«. گفتنی است؛ قرارداد صلاح با لیورپول در پایان فصل 
به اتمام می رسد و این موضوع باعث ناراحتی و نگرانی 

بسیاری از هواداران این تیم شده است.

مصدومیت وینیسیوس
رئال مادرید برخلاف فصول گذشته در فصل جاری لالیگا 
فراز و نشیب های بیشتری داشته است. در همین راستا 
بر  برتری سه  با  که  لگانس  با  مادرید  رئال  بازی  از  بعد 
رسید، خبر مصدومیت  پایان  به  آنجلوتی  صفر شاگردان 
به  تبدیل  تیم  این  مهاجم  هافبک  جونیور  وینیسیوس 
شوک بزرگی برای هواداران رئال مادرید شد. آنچه مسلم 
است اینکه وینیسیوس دچار مصدومیت همسترینگ شده 
و برای سه هفته در دسترس نیست. او در بدترین زمان 
ممکن به این مشکل گرفتار شده و نه تنها بازی چهارشنبه 
دیگر  بازی  پنج  داد که حداقل  از دست  را  لیورپول  برابر 

تیمش از دست خواهد داد.

ورزشی

ریز و درشت فوتبال ایران و جهان زیر ذره  بین »دنیای هوادار«؛

از عملکرد آسیایی سرخابی ها تا خروج احتمالی صلاح از لیورپول

 

جای خالی سرمربی یونانی تیم ملی بسکتبال بانوان؛

»النی« کجاست؟

در حالی چهار هفته از لیگ برتر بسکتبال بانوان می گذرد 
که سرمربی یونانی برای ارزیابی بازی ها در ایران حضور 

ندارد.
لیگ برتر بسکتبال بانوان از یازدهم آبان با حضور هشت 
تیم آکادمی بسکتبال سحر، فولاد هرمزگان، پاس تهران، 
پالایش نفت آبادان، فرآورشریف سبز، گروه بهمن تهران، 

ستاد شرکت ملی گاز تهران و داتیس یزد آغاز شد.
تاکنون چهار هفته از برگزاری این مسابقات می گذرد و 
تیم های گروه بهمن، آکادمی سحر و پالایش نفت آبادان 
برتر این چهار هفته بودند و مانند فصل  جزو تیم های 
بیشترین  که  تیم هایی  داشتند.  خوبی  عملکرد  گذشته 
ملی پوشان را در خود جای داده اند و این موضوع سبب 

شده تا اختلاف امتیازی تیم ها با یکدیگر بیشتر شود.
هرچند در این فصل از لیگ برتر بسکتبال بانوان تعداد 
تیم ها نسبت به فصل گذشته کمتر است و این موضوع 
حتی سبب اعتراض سرمربیان و بازیکنان تمامی تیم ها 
شده اما یکی از مشکلات مهم این است که فدراسیون 
بسکتبال سهمیه بندی برای جذب ملی پوشان انجام نداده 

و هر تیم می توانست بیشترین ملی پوش را جذب کند.
در فصل گذشته فدراسیون بسکتبال اعلام کرده بود که 
هر تیمی می تواند چهار ملی پوش جذب کند اما در این 
گذشته  فصل  مطرح  تیم های  جذب  ملی پوشان  فصل 
از تیم ها حتی یک  برخی  قراردادهای خوب شدند و  با 
ملی پوش هم ندارند. چنانچه تیم گروه بهمن ۱۰ ملی پوش 
دارد و تیم پاس تهران که به تازگی از لیگ دسته یک به 
برتر آمده است به دلیل محدودیت قانونی دستمزدهای 
این باشگاه نتوانسته بازیکن شاخصی را جذب کند که به 

طور حتم در کیفیت لیگ تاثیرگذار خواهد بود.
اما نکته قابل توجه و مهمی که در لیگ برتر این فصل 
شاهد آن بودیم، حضور نداشتن النی کاپوچیانی سرمربی 
تیم ملی برای تماشای دیدارهای لیگ بود و حتی مربیان 
حضور  لیگ  مسابقات  در  هم  ملی  تیم  سرپرست  و 

نمی یابند تا بازی ها را ببیند.
برتر  لیگ  بزرگ  غایب  یونانی  سرمربی  که  حالی  در 
بسکتبال زنان ایران است، در ورزش توپی دیگر ایران لی 
دوهی سرمربی کره ای تیم ملی والیبال بانوان از همان 
فدراسیون  سالن  سکوهای  روی  بر  برتر  لیگ  ابتدای 
نشسته بود و برای ارزیابی بازی ها و بازیکنان به صورت 
مداوم جایگاه خود را در سالن تغییر می داد. این نقطه 
است  بسیار مشهود  زنان  بسکتبال  در  که  است  ضعفی 
و می تواند فرصت های شناسایی استعدادهای برتر حتی 
از میان تیم هایی که به تازگی از لیگ دسته یک به برتر 

آمده اند، را از آن  ها بگیرد.
آنچه که مسلم است سرمربی یونانی و البته مربیان تیم 
ملی به احتمال فراوان قرار است همچون گذشته از سه 
تیم برتر لیگ بازیکنان را انتخاب کنند و نیم نگاهی هم 
که  موضوعی  ندارند  پایین  جدول  تیم های  بازیکنان  به 
بسیار اهمیت دارد و می  تواند موجب کاهش انگیزه و 

تلاش بازیکنان شود.

زنان

کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس به دلیل آسیب دیدگی در دیدار مقابل الریان قطر به بیمارستان اعزام شد.
امید عالیشاه پس از آن در دیدار مقابل الریان وارد میدان شد تاثیر مثبت خود را به خوبی نشان داد ولی با بداقبالی در 
یک صحنه به دلیل برخورد سر به سر با بازیکن حریف دچار جراحت سنگینی شد. او برای معاینات کامل تر و همچنین 

دریافت خدمات پزشکی مورد نیار به بیمارستان اعزام شد.

کار کاپیتان پرسپولیس به بیمارستان کشیده شد

حسن صانعی   پور

فاطمه مهدوی

خارج از گود



www.donyayehavadar.irدنیای هوادار« یاد روح قلم و مرام زنده یادان ناصر احمدپور و عباس عبدالملکی، بزرگان عرصه مطبوعات ورزشـــی کشـــور  را پاس می دارد«

چهارشنبه 7 آذر 1403      شمارگان 1693

n صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مهرداد تیموری           n سردبیر: مهدی تیموری                                            
         n مدیر روابط عمومی: مهسا تیموری                    n صفحه آرا: امیر بیات              

nتحریریه: دکتر مهرداد فرشیدی، مجید سعیدی، اصغر قلندری، محمدرضا کاظمی، سیدرضا فیض آبادی، حسن صانعی پور و سارا نصرتی        
nنشانی: کرج - بلوارجمهوری شمالی- کوچه میثم - پلاک 1- طبقه 2 - واحد 6       تلفن- نمابر: n            34499255 چاپ: صمیم


